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كت�اب »آقاس�عيد«، برگ هاي�ي از زندگ�ي و زمانه ش�هيد 
سيدمحمدسعيد جعفري است كه توسط انتش�ارات راه  يار 
چاپ و راهي بازار نشر شده اس�ت. شهيدي كه رهبر انقلاب 
مهر 1۳۹0و در جم�ع خانواده ه�اي ايثارگر كرمانش�اه، او را 
شهيدي پيشرو و پيشتاز خواند. تا پيش از انتشار اين كتاب 
كه بر مبناي پژوهش، اس�ناد و منابع متنوع�ي تهيه و تأليف 
ش�ده، آثار ديگري مثل »مردي براي هميش�ه«، »روشن تر 
از خورش�يد« و همچنين كتاب »اولين فرمان�ده« در رابطه 
با تحولات، اقدام�ات و اتفاقاتي كه براي آقاس�عيد رخ داده، 
چاپ و منتشر شده است. مشي و مرام شهيد سعيد در دوران 
مبارزات قبل و بعد از انقلاب و برخي گرايش هاي او باعث شده 
بود مدت ها در بايكوت بماند، اما روشنگري و اشارات سه گانه 
رهبر انقلاب در بين مردم كرمانشاه به اين شهيد و دادن القاب 
پيشرو و پيشتاز به او، زمينه اي شد تا فرصت زدودن گرد و غبار 
مهجوريت از چهره شهيد جعفري فراهم و كتاب »آقاسعيد« 
منتشر  ش�ود. به همين بهانه »جوان« با محمدمهدي همتي، 
نويسنده كتاب »آقاس�عيد« در رابطه با س�ير شكل گيري و 
تأليف اين كتاب، منابع اس�نادي و همچنين س�بك روايي و 
ساختاري در كنار بررس�ي ويژگي هاي خاص آن در مقايسه 
با ديگر آثار مشابه عرصه تاريخ شفاهي گفت و گو كرده است. 

كتاب »آقاس�عيد«، چهارمين اثري است كه در مورد 
زندگي شهيد سيدمحمدسعيد نوشته شده، علت و 
انگيزه تأليف اين اثر چه بود؟ خودتان به نوشتن تمايل 

داشتيد يا اينكه از جايي سفارش داده شد؟ 
در مقدمه كتاب، روند شكل گيري ايده، پژوهش و نوشتن كتاب 
را به صورت مفصل توضيح داده ام و احتمالاً اگر بخواهم به صورت 
ذهني بازگو كنم، ممكن است كمي و كاستي هايي به وجود بيايد. 
يك كليتي را براي مخاطب�ان به طور مختصر و كوتاه 

بيان كنيد. 
 همانطور كه عرض كردم در مقدمه اين اثر، مشروح انگيزه نوشتن 
آن موجود است. در پاسخ به سؤال شما بايد بگويم كه من خودم 
اهل كرمانشاه هس��تم و ش��هيد جعفري براي تمامي مردم اين 
شهر، اسم و شخصيتي شناخته شده است. ايشان يكي از شهداي 
شاخص كرمانشاه هستند. البته ابعاد شخصيتي و حوزه اثر گذاري 
اين شهيد در كرمانشاه همچنان ناشناخته است، اما از اين جهت 
كه جزو شهداي شاخص كرمانشاه هستند تقريباً همه ايشان را 
مي شناسند. من به واسطه پدرم كه از نيروهاي نزديك به ايشان 
بودند و هميش��ه از اين ش��هيد ياد و بعضاً خاطراتي هم تعريف 
مي كردند از اين جهت بنده نس��بت به بقيه جوانان و نوجوانان 
كرمانشاهي شناخت بيشتري از شهيد جعفري داشتم، ولي باز 
هم شناخت بنده اجمالي بود و با توجه به گستردگي شخصيت و 
حوزه عملكردي شهيد جعفري و پيچيدگي هاي سياسي تاريخي 
كه پيرامون شخصيت ايشان اس��ت، من خودم هم قبل از ورود 
به اين پروژه نسبت به اين مس��ائل هيچ آگاهي و پيش زمينه اي 
نداشتم. حدود سال 88، ما به تازگي يك مؤسسه فرهنگي به اسم 
»خاكريز ايمان و انديش��ه« با كمك بچه هاي بسيج دانشجويي 
دانشگاه علم و صنعت تش��كيل داده بوديم كه پسر شهيد با من 
تماس گرفت و گفت:»براي اينكه كتابي در مورد زندگينامه شهيد 
تهيه شود، تلاش هايي كرده  ام و به اين واسطه حجم زيادي از افراد 
و مصاحبه تهيه شده، اما به دليل حجم وسيع آنها نتوانسته ام به 
سرانجام برسانم و مي خواهم آنها را در سايت اينترنتي قرار دهم تا 
اگر كسي مايل بود بتواند از آنها استفاده كند.« ما ابتدا يك سايت 
ساده طراحي كرديم و اسناد و مصاحبه ها را روي آن گذاشتيم. 
اين گذشت تا سال 1390، رهبر معظم انقلاب به كرمانشاه تشريف 
آوردند و حضرت آقا طي سه سخنراني جداگانه به آقاسعيد و نقش 
شهيد در ابتداي پيروزي انقلاب اشاره كردند. اين اشاره مكرر و سه 
باره حضرت آقا براي كساني كه با منازعات و اختلافات سياسي 
پيرامون آقاسعيد آشنا بودند، دلالتي مشخص داشت و آن اينكه 
ايشان مي خواهند يك جريان فكري اعتقادي و سياسي اصيل را 
در كرمانشاه از مظلوميت خارج كنند. بعد از اين فرمايشات بود 
كه ما در مؤسسه فرهنگي تحت تأثير اشارات مقام معظم رهبري 
تصميم گرفتيم يك تلاش متمركزي را براي معرفي شخصيت 
شهيد جعفري شروع كنيم. اين در حالي بود كه پيش از آن هيچ 
تجربه اي در زمينه تاريخ شفاهي نداشتيم، اما به هر حال از ابتداي 
سال 91، اين كار را شروع كرديم و فراز و نشيب هاي زيادي را طي 
10 سال كه نهايتاً به چاپ و انتش��ار كتاب منجر شد، پشت سر 

گذاشتيم و تجربه كرديم. 
منابع اسنادي و تأليف اين اثر از طريق خانواده شهيد 
در اختيار شما قرار گرفت يا از جاهاي ديگر به دست 

آورديد؟ 
يك بخش��ي از مجموعه، مصاحبه هايي بود كه قبلًا توسط دكتر 
عبدالصالح جعفري )فرزند شهيد جعفري( و افراد ديگري گرفته 
شده بود كه در اختيار ما گذاش��تند )البته فقط متن پياده شده 
گفت و گوها بود، نه صوت آنها(. يكس��ري مجموعه اسناد هم كه 
نزد خانواده شهيد بود و به ما اجازه دادند آنها را اسكن كنيم. بعدها 
خودمان يكسري مصاحبه )حدود 150 ساعت( گرفتيم. هرچند 
در نهايت هم از متن آن مصاحبه هايي كه در اختيار ما گذاشتند، 
نتوانستيم استفاده كنيم. علتش هم اين بود كه بعداً متوجه شديم 
متن پياده شده با صوت مصاحبه ها اختلافاتي دارد )مثلًا بعضي 
جاها اسم راوي اشتباه قيد شده بود(. اين گفت وگو ها و اسناد، كل 

منابع اوليه ما براي تأليف اين كتاب بود. 
از چه طريق�ي صحت اس�ناد و گفت و گو ه�ا را مورد 

سنجش قرار مي داديد؟
منابع اصلي ما مصاحبه با افرادي است كه پيرامون آقاسعيد بود. 
بخشي از اين افراد جزو نيروهاي شهيد جعفري بودند كه نسبت به 
ايشان عشق و علاقه داشتند، با برخي افراد هم مصاحبه كرديم كه 
در اين گستره نبودند و آنها از يك موضع متفاوتي روايت مي كردند. 
خاطرات شفاهي از دو جهت مي تواند خيلي آسيب ببيند؛ يكي 
به خاطر اينكه مبتني بر حافظه اس��ت كه ممكن است راوي را به 
اش��تباه بيندازد يا بعضي جزئيات فراموش يا جابه جا شود. دوم، 
حب و بغض هايي است كه گاهي اوقات خودآگاه و در اغلب اوقات 
ناخودآگاه روي روايت راوي اثر مي گذارد. اين مس��ئله و چالش 
هميشه در مصاحبه هاي تاريخ شفاهي وجود دارد. ما يك ابزارهاي 

علمي براي اعتبارسنجي كه مهم ترين آنها ابتدا هماهنگي روايت 
يك راوي با خودش اس��ت كه آن روايت منطقي باشد و مقدمات 
مؤخراتش هماهنگي داشته باشد، دوم مصاحبه با روايان متعدد 
است كه روايتشان با هم از طريق تقاطع گيري، سنجيده مي شوند 
و اختلاف روايت ها پيدا مي شود و با ابزارهاي علمي كه در اختيار 
داري��م، اينگونه تعارض��ات را پيدا و برط��رف مي كنيم و متوجه 
مي شويم كه كدام طرف اين تعارض درست است و بايد نسبت به 
آن يكي ترجيح داده شود. سومين ابزار هم استفاده از ساير منابع 
تاريخي اس��ت كه ما از اين ابزار به صورت گسترده در اين كتاب 
استفاده كرده ايم. مثلًا ما كتاب هاي خاطرات افراد ديگري را كه با 
برخي روايات كتاب آقاسعيد تقاطع داشتند بررسي كرديم. يا مثلًا 
اسناد مرتبطي را كه در مركز اسناد تحقيقات دفاع مقدس يا مركز 
اسناد انقلاب اسلامي وجود داشتند، مورد بررسي قرار داديم. يكي 
ديگر از ابزارهاي سنجش ما، بررسي روزنامه هاي مهم آن دوران بود 
كه به طور دقيق و مفصل آنها را بررسي و از گزارشات روزنامه براي 
اعتبار سنجي نيز استفاده كرديم. مهم تر از همه خاطرات كساني 

است كه منتشر شده اند و ما به آنها مراجعه مي كرديم و آنها را كنار 
روايت راويان خودمان مي گذاشتيم. 

اين پژوهش و تحقيق تا به تأليف كتاب منجر ش�ود، 
چقدر طول كشيد؟

 براي تأليف اين كتاب، سه مرحله پژوهش شده است؛ يك مرحله 
بعد از اينكه مت��ن مصاحبه هاي قديمي را خانواده آقاس��عيد در 
اختيار ما گذاشتند، حدود 60 تا 70 ساعت مصاحبه هم خودمان 
گرفتيم و اولين نس��خه كتاب را س��ال 96 نوش��تيم كه ايرادات 
محتوايي داشت و بعد از متذكر شدن راويان، ما متوجه شديم كه 
اين ايرادها آنقدر جدي است كه مانع از انتشار كتاب می شود. بعد از 
آن مرحله همه مصاحبه هاي پيشين كه فقط متن شان را در اختيار 
داشتيم، كنار گذاشتيم و تا جايي كه توانستيم خودمان مصاحبه 
گرفتيم. در اين مرحله حدود 40 تا 50 ساعتي در طول سال 97 
بار ديگر مصاحبه گرفتيم و مجدداً يك بار ديگر كتاب نوشته شد 
تا رسيديم به سال98 كه در آن سال كتاب را در اختيار يكسري 
از راويان گذاش��تيم تا متن را ببينند. آنجا هم در مورد بعضي از 
موضوعات مناقش��ه برانگيز كه در دوران حي��ات و فعاليت هاي 
سياسي - اجتماعي آقاسعيد بود  بحث و گفت و گو داشتيم كه نهايتاً 
مجدداً منجر به چاپ كتاب نشد. بعد از آن مجدداً يكسري پژوهش 
و مصاحبه گرفتيم كه بالاخره بعد از سه بار اصلاح مصاحبه هاي 
پيشين در نهايت سال 99 به اين متن فعلي كه تحت عنوان كتاب 

آقاسعيد منتشر شده، رسيديم. 
دلايل تأخير انتش�ار كتاب از زمان اتمام كار تا چاپ 

آن چه بود؟
از سال 99 حدود يك سال هم درگير اصلاح متن در تعامل با ناشر 
از يك طرف و خانواده آقاسعيد از طرف ديگر بوديم و چون هم 
حجم كتاب زياد بود و هم موضوعات چالشي، جذاب و خواندني 
فراواني در كتاب وجود داشت، اين موضوعات هم تقريباً حدود 
يك س��الي به طول انجاميد. بايد اين را مج��دداً تأكيد كنم كه 
اشاره مقام معظم رهبري به آقاسعيد باعث شد غبار مهجوريت و 
مظلوميتي كه روي شخصيت اين شهيد پيشرو به قول مقام ولايت 
زدوده شود و گره اصلي كه مانع از پرداختن به ابعاد شخصيتي و 
زندگي او مي شد، باز شود و راويان راضي شدند تا بالاخره در مورد 
موضوعات مختلف زندگي شهيد جعفري حرف بزنند، اما گره و 
قفل اصلي را اشارات و سخنان رهبر انقلاب باز كرد. رهبري در 
جمع خانواده هاي شهدا و ايثارگران كرمانشاه فرمودند: »شهيد 
سيدمحمدسعيد جعفري، شهيد پيشرو و پيشتاز، با جمع رفقاي 
خودش رفتند از پادگان لشكر سنندج دفاع كردند؛ فهميدند كه 
معناي اين دفاع چيست، تسلط ضدانقلاب بر يك پادگان نظامي، 
معنايش چيست. اين زود فهميدن، به  وقت فهميدن، به هنگام 
عمل كردن و پاس��خ به نياز دادن، آن نقطه برجس��ته اي است 
كه نبايد مغفول بماند.« خوشبختانه در نهايت توانستيم علت 
اينكه رهبري، شهيد جعفري را شهيد پيشرو و پيشتاز قلمداد 

كردند در اين كتاب به معرض ديد و قضاوت مخاطبان بگذاريم 
و مايلم مخاطبان به كتاب مراجعه كنند تا خودشان اين مسئله 
را كشف كنند. هميشه تاريخ همين قدر پيچيده بوده، اما گاهي 
پيچيدگي هاي آن حذف مي شود. ما تلاش كرديم موضوع را در 
پاي تاريخ ذبح نكنيم. از آقاس��عيد شخصيتي قدسي و آسماني 
نشان نداده ايم. پرداختن به ش��هيد جعفري تا قبل از سفر مقام 
معظم رهبري به كرمانشاه به نوعي خط قرمز محسوب مي شد 
كه اين خط قرمز با سفر ايشان و صحبت ها و تعاريف خوبي كه از 

شهيد داشتند، شكسته شد. 
وجه تسميه كتاب چيست؟

شهيد سيدمحمدسعيد جعفري در كرمانش��اه و بين دوستان و 
مخالفانش به آقاسعيد مش��هور بوده و ما هم به همين علت اسم 
كتاب را »آقاس��عيد« گذاش��تيم. در كتاب نيز تأكيد كرديم هر 
آنچه واقعيت داشته، بدون قضاوت و توصيف تقدس گرايانه گفته 
و بازگو شود تا مخاطب خودش قضاوت كند كه با چه شخصيتي 

مواجه است. 
چه بازه زماني از دوران زندگي شهيد جعفري در اين 

اثر روايت مي شود؟
آقاسعيد متولد 19 بهمن 1331 هستند و چهارم آبان سال 1359 
و تقريباً بعد از حدود گذشت يك ماه و سه يا چهار روز پس از شروع 
جنگ تحميلي هم شهيد مي شوند. اين كتاب پنج فصل دارد كه 
در دو فصل آغازين كتاب، زندگي آقاسعيد از كودكي تا زمستان 
سال 56 روايت مي شود. بعد از آن و در سه فصل بعدي، يك فصل 
از زمستان 56 تا زمستان 57 و زمان پيروزي انقلاب اسلامي كه با 
نام دوران مبارزه نامگذاري شده، فصل بعدي از پيروزي انقلاب تا 
زمستان 58 است كه اين دوره دوران فرماندهي آقاسعيد و تأسيس 
سپاه كرمانش��اه و غرب كش��ور بوده، فصل بعدي هم از زمستان 
سال58 تا آبان ماه س��ال 59 و زمان شهادت ايشان تقسيم بندي 
شده كه در واقع سه فصل انتهايي كتاب شامل 75 درصد از حجم 
كل كتاب را به خودش اختصاص داده اس��ت. اين كتاب يك اثر 
خاطره نگاري است و خاطرات و اتفاقات آن براساس محور زمان 
مرتب شده اند. ما در متن مصاحبه راويان سعي كرده ايم حداقل 
دخل و تصرف را داشته باش��يم و تا حد ممكن ساختار جملات و 
منطق روايت راوي حفظ شده و سنجه اين مدعاي ما صوت راويان 
است كه آنها را در قالب رمزينه هايي)QR كد( كنار خاطرات قرار 
QR( آن رمزينه )داده ايم و خواننده كتاب مي تواند با پويش )اسكن

كد( صوت كامل مصاحبه را با متن كتاب مطابقت بدهد. 
گمان نمي كنيد اين كار يك خطر كردن)ريسك( بزرگ 

بوده و ممكن است باعث پس زدن مخاطب شود؟
قبل از اينكه كتاب منتشر شود، مي دانستيم كه اين ريسك)خطر( 
وجود دارد، با اين حال ما آن را پذيرفتيم. در مؤسسه تا حدي غير از 
بحث هاي تجربي، خاطره نگاري و تاريخ شفاهي، درگير بحث هاي 
نظري تاريخ ش��فاهي هم بوديم و ما معتقديم كه اينگونه تاريخ 
شفاهي بايد رواج پيدا كند و بخش��ي از تاريخ شفاهي ما ظرفيت 
اين سطح از اس��تناد را داشته باش��د، ولي الان كه كتاب منتشر 
شده- و پيش از انتشار هم بيش از 20 نفر ارزياب كتاب را مطالعه 
كرده اند- فكر مي كنم ما از اين مسئله سربلند بيرون آمده ايم. به 
نظر مي آيد كه متن كتاب جذاب است و اين سطح از اضطراب باعث 

خسته كننده شدن متن اثر نشده است. 
آيا در اين كتاب گره هايی در مورد ش�خصيت اصلي 

كتاب براي مخاطبان هم باز مي شود؟
ما مي توانستيم چالش هاي پيرامون آقاس��عيد را اساساً منتشر 
نكنيم و طبيعي است كه خيلي از مخاطبان متوجه آنها نمي شدند 
و البته منتقدان آقاسعيد حتماً ايراد مي گرفتند كه در اين اثر به 
بخش هايي از زندگي شهيد جعفري پرداخته نشده است، اما ما 
اين كار را نكرديم. همه چالش هاي زندگي شخصيت اصلي كتاب 
را همانگونه كه در بستر تاريخ اتفاق افتاده است را مطرح كرده ايم 
و سعي كرديم همه جوانبش را با پژوهش و روايت راويان واكاوي 
كنيم و تصميم نهايي را بر عهده مخاطب بگذاريم. ما به هيچ وجه 

چيزي را در اين كتاب سانسور نكرديم. 
در لابه لاي حرف هاي شما يك ارادتي به شهيد جعفري 
ديده مي شود، آيا اين احساس و ارادت شخصي شما 
در پرداخت ش�خصيت اصلي كتاب اثر داشته است 

يا خير؟
من به دليل مصاحبه با راويان متعدد ش��ايد بهت��ر از آنها بتوانم 
شخصيت آقاسعيد را تبيين كنم، اما هرگز در اين كتاب نخواستم 
اين ارادت و ش��ناخت خودم را به مخاطب تزريق كنم و از شهيد 
جعفري شخصيتي دست نيافتني ارائه دهم. در مقدمه كتاب و در 
بخش زندگينامه ايشان كه به قلم خودم هست، رگه هايي از اين 
ارادت وجود دارد، اما در متن اصلي كتاب به هيچ وجه چنين چيزي 
وجود ندارد و بحث وفاداري مطلق به اصل واقعيات و مصاحبه ها 
مراعات شده است. همانطور كه گفتم مخاطبان مي توانند با پويش 
)اس��كن( رمزينه ها)QR كد( صحت و س��قم اين مدعا را مورد 
سنجش قرار دهند. ما حتي تعريف و تمجيدهاي مصاحبه شدگان 
از شخصيت آقاسعيد را هم در متن كتاب حذف كرديم، اما در صوت 

مصاحبه ها وجود دارد. 
اين كتاب به نسبت ديگر آثار مش�ابهي كه در حوزه 
تاريخ ش�فاهي منتش�ر مي ش�وند، چه ويژگي هاي 

برجسته اي دارد؟
يكي مقدمه مبسوط كتاب است كه در آن انگيزه نگارش كتاب و 
شيوه تحقيق و پژوهش منابع آن را توضيح داده ايم كه اين ويژگي 
معمولاً در كتاب هاي تاريخ شفاهي به آن اهتمام نمي شود. دوم 
اينكه چون حجم كتاب زياد است و ممكن بود كساني به يك متن 
شسته و رفته تر در مورد زندگي آقاسعيد نياز داشته باشند، يك 
زندگينامه كوتاه و خلاصه از ايشان در پايان كتاب وجود دارد. يك 
بخش اعلام و راويان را داريم كه در آن حدود 40 نفر راوي كتاب را 
معرفي كرده اند و همچنين در مورد شخصيت ها، مكان ها، جريانات 
و گروه هايي كه از آنها در كتاب اسم برده شده  است، توضيحاتي 
ارائه داده اي��م و اين بخش هم معم��ولاً در ديگر كتاب هاي تاريخ 
شفاهي نيست، چون كار پرزحمتي است. در كنار اينها مهم ترين 
ويژگي كتاب حدود 400 رمزينه يا همان QR كدهايي است كه 
در اين اثر گنجانده شده اس��ت، ضمن اينكه اين اثر يك تارنماي 
)سايت( اختصاصي دارد. در كل من فكر مي كنم اين كتاب يك كار 

متفاوت و بديعي است. 

ما مي توانستيم چالش هاي پيرامون آقاسعيد 
را اساس�اً منتش�ر نكنيم و طبيعي اس�ت كه 
خيلي از مخاطبان متوجه آنها نمي شدند.همه 
چالش هاي زندگي ش�خصيت اصل�ي كتاب را 
همانگونه كه در بستر تاريخ اتفاق افتاده  است 
مطرح كرده ايم و س�عي كرديم همه جوانبش 
را با پژوهش و رواي�ت راوي�ان واكاوي كنيم و 
تصميم نهايي را بر عهده مخاطب بگذاريم. ما به 
هيچ وجه چيزي را در اين كتاب سانسور نكرديم

انتشار »آقا سعيد« مديون روشنگري رهبر انقلاب است
گفت و گوي »جوان« با محمدمهدي همتي، نويسنده كتاب »آقا سعيد«

موضوع كتاب را پاي تاريخ و پيچيدگي اتفاقات سياسي ذبح نكرديم

مصطفيشاهكرمي
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گفت و گوي »جوان«
 با عضو فعال نهضت جهاني نهج البلاغه

دوستان نادان و دشمنان آگاه
نهج البلاغه را مهجور كردند

  معصومه طاهری
محبوب�ه بيات، س�طح دو ح�وزه و يك�ي از اعضاي »نهض�ت جهاني 
نهج البلاغه« اس�ت ك�ه ب�ا هم�كاران خود ت�لاش مي كنند ش�يوه 
آسان خواني نهج البلاغه را نشر دهند. »جوان« با او گفت و گو كرده است. 

»نهضت جهان�ي نهج البلاغه« با چه 
اهدافي تشكيل شده است؟ 

كتاب نهج البلاغه گنجينه باارزشي است كه به 
همه جوانب زندگي فردي، اجتماعي و كاري 
انسان توجه دارد. ما اگر مي خواهيم قدمي براي 
ظهور امام زمان)عج( برداريم و سبك زندگي 
علوي و مهدوي داشته باشيم بايد نهج البلاغه 
را بشناس��يم و بخوانيم و نگذاري��م در گنجه 

خاك بخورد تا اولاً به يك گفتمان واحد برسيم. ثانياً اين كتاب، گفته ها و 
نوشته هاي امام علي، پدر امت اسلامي است كه مي توان در آن سيره و منش 
امام را دريافت تا از اين طريق آماده ظهور باشيم و بدانيم امام علي)ع( چه 

حرف هايي براي مردم داشتند. 
چهل و اندي سال از پيروزي انقلاب اسلامي مي گذرد، اولاً چرا 
اينقدر دير به فكر افتاديد و ثانياً چرا نهج البلاغه غريب است؟
بله، متأسفانه در كشور اسلامي و شيعي نهج البلاغه هنوز جايگاه شايسته 
و بايسته اي ندارد و بايد از غربت بيرون بيايد. در اين زمينه خيلي كم كاري 
شده، اما نمي شود دس��ت روي دست گذاش��ت. ما تلاش مي كنيم با يك 
سبك آسان و روان نهج البلاغه را معرفي كنيم و طعم شيرين آن را به همه 

بچشانيم. 
به نظر شما ريشه اين كم كاري كجاست؟

دوستان نادان و دشمنان آگاه مانع شدند. به اين شكل كه دوستان نادان، 
گفتند نهج البلاغه س��خت و ثقيل است و دش��منان آگاه با زيركي مانع از 
رسيدن به سبك زندگي علوي شدند و آن را به حاشيه بردند، در صورتي كه 
تمام بخش هاي نهج البلاغه از نامه، خطبه ها و حكمت ها پر از نكته، پند و 

آموزه به روز براي تمام مردم در همه دوران هاست. 
فعاليت و همكاری در نهضت جهاني نهج البلاغه چگونه است؟

ما با 37 كش��ور جهان در اين رس��الت ديني، همگام و همكار هس��تيم تا 
به صورت امتي واحد پيام پدر امت را بخوانيم و نش��ر دهيم و چون هدف 
آسان خواني و نش��ر نهج البلاغه اس��ت و هر كس در هر كشور زبان خاص 
خودش را دارد كه ممكن است زبان عربي فصيح نهج البلاغه براي او سخت و 
غيرقابل فهم باشد، تصميم به ترجمه ساده آن گرفتيم. در اين ميان، ترجمه 
مرحوم دشتي به نسبت س��اير ترجمه ها روان تر و ساده تر است كه توصيه 

مي كنم در هر خانه اي ترجمه نهج البلاغه ايشان باشد و بخوانند. 
ترتيب خاصي براي خواندن نهج البلاغه پيشنهاد مي كنيد؟

بله، نهج البلاغه سه بخش خطبه ها، نامه ها و حكمت هاست كه خطبه اول 
به نسبت سنگين و سخت تر است. اغلب از همين خطبه شروع به خواندن 
مي كنند كه به دليل سختي ادامه نمي دهند، در حالي كه ما در اين شيوه 
مي گوييم از حكمت ها شروع كنند كه راحت، كوتاه و روان است و بعد نامه ها 
را از آخر به اول بخوانند. سپس خطبه ها، آن هم از آخر به اول، يعني خطبه 
اول را آخر از همه بخوانند كه ذهن آمادگي پيدا كرده باشد و قابل درك تر 
نيزهست. اگر شبي 10 دقيقه براي مطالعه اين كتاب وقت بگذاريم، بهره 

زيادي خواهيم برد. 
با توج�ه به اينك�ه امروزه كمتر كس�ي كت�اب مي خواند، چه 

راهكاري داريد؟
ما در فضاي مج��ازي و ش��بكه هاي اجتماعي هم هس��تيم. اتفاقاً مطالب 
بازخوردهاي خيلي خوبي هم داشته اس��ت، چون هر كس يك گوشي با 
خودش دارد و هر جايي باشد به راحتي مي تواند وارد سايت نهضت جهاني 

نهج البلاغه خواني شود و از مطالب استفاده كند. 
شما با كارشناسان روانشناس�ي و جامعه شناسي هم ارتباط 

داريد؟
 صددرصد. با تعامل و همكاري متخصصان مختل��ف حوزه هاي ديگر كار 
مي كنيم تا بهتر بتوانيم ابعاد ش��خصيتي افراد و جامعه را بررسي كنيم و 
براس��اس آن نهج البلاغه را نش��ر دهيم، چون اين كتاب ارزشمند در همه 
زمينه ها حاوي مطالب است. مثلًا درباره شب يلدا، امام حرف دارد. درباره 

محيط زيست و اقتصاد روابط بين الملل و پزشكي حرف دارد. 
به نظر مي رسد هر مسئول و مديري در نظام جمهوري اسلامي 

بايد روي نهج البلاغه اشراف داشته باشد. 
قطعاً و اينكه از هر مديري امتح��ان نهج البلاغه به خصوص نامه 53 گرفته 

شود و از او تضمين بگيرند. 
چرا نامه۵۳؟

اين نامه امام به مالك اشتر است كه صفر تا صد مملكت داري در آن قيد شده 
است، بنابراين اگر هر مديري نامه53 را بخواند، راحت تر مسائل را رسيدگي 
مي كند و موفق خواهد بود يا حتي نامه 24 امام كه وصيت به امام حس��ن 
است كه فرمود فرزندم درختان باغ را نفروش، ميوه هاي آن را بفروش، يعني 

خام فروشي نكن كه توصيه به مسئولان امروز است. 
وظيفه رسانه ها در اين رابطه چيست؟

 وظيفه مهم اطلاع رساني و روشنگري بر عهده رسانه ها، به خصوص رسانه 
ملي اس��ت كه در لابه لاي اين همه پي��ام بازرگاني، مطال��ب كوتاه و نغز 
نهج البلاغه را هم در قالب هاي تأثيرگذاری چون انيميشن ارائه دهد تا ذهن 
مخاطب عام به اين مفاهيم آشنا و علاقه مند شود. البته اخيراً وضعيت بهتر 
شده و حتي علما در رس��انه هم در گفته هاي خود از نهج البلاغه استفاده 

می كنند، ولي كافي نيست و بايد با فرهنگ سازي بيشتر به آن پرداخت. 
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